
دغدغه دولتي ها از خزانه بي نصيب ماند 
 احياي درياچه اروميه

 مصوبه اي كه به گل نشست 
در حالي ك�ه احي�اي درياچ�ه ارومي�ه بارها ب�ه عن�وان يكي از 
دغدغه هاي دولت يازدهم مطرح شد و پس از روي  كار آمدن دولت 
دوازدهم همچنان در صدر اولويت ها پابرجا ماند، طي روزهاي اخير 
نمايندگان مردم آذربايجان ش�رقي در مجلس شوراي اسلامي با 
انتقاد از بدتر ش�دن وضعيت درياچه نسبت به سال گذشته علت 
اين امر را عدم تخصيص اعتبارات مالي از س�وي س�ازمان برنامه 
و بودج�ه كش�ور عنوان كردن�د. اين در ش�رايطي اس�ت كه طي 
ماه هاي اخي�ر معاون رئيس جمه�وري و رئيس س�ازمان حفاظت 
محيط زيست كشور بارها اعلام كرده درياچه اروميه را از پاي مرگ 
برگردانده ايم و اگر فعاليت دولت نبود تا به امروز زندگي ميليون ها 
نفر از مردم 14 استان با خشكي اين درياچه به مخاطره افتاده بود! 

    
با روي كار آمدن دولت يازدهم رايزني ها براي احياي دريچه اروميه به 
عنوان دومين درياچه شور جهان آغاز شد و سازمان محيط زيست كشور 
به عنوان متولي نجات اكوسيستم ها و ذخاير طبيعي كشور با تمام قوا پاي 
كار آمد و حتي بحث رايزني با كشورهاي ديگر براي رفع معضل درياچه 
مذكور نيز پيش كشيده شد.  ضمن اينكه دولت با تشكيل ستاد احيا و 
برگزاري كنفرانس و همايش از همان ابتداي كار سعي كرد پايبندي به 
تعهداتش براي احياي درياچه را عيان كن��د. در اين ميان اقداماتي نيز 
براي قطره اي كردن آبياري زمين هاي كشاورزي نواحي اطراف درياچه، 
اجراي طرح اصلاح الگوي كشت و همچنين مقابله جدي با حفر چاه هاي 
غيرمجاز را اجرايي كرد. بماند كه برخي كارشناس��ان معتقدند نجات 

درياچه اروميه به اقدامات تخصصي تري نياز داشت. 
  سازمان برنامه و بودجه همكاري نمي كند! 

اوايل س��ال جاري معصومه ابتكار در پاسخ به اظهارات منتقدان گفت: 
براي احياي اين درياچه از ابتداي دولت يازدهم توسط مراكز دانشگاهي 
و مشاوران بين المللي مطالعاتي انجام شد و يك طرح جامع و فرابخشي 
و بلند مدت براي اين منظور شكل گرفته كه امروز با گذشت بيش از سه 
سال بر اساس شاخص ها ارزيابي وضعيت بهبود درياچه روبه پيشرفت 
است! رئيس سازمان محيط زيست كشور بهبود وضعيت درياچه اروميه 
را در گرو ادامه برنامه ها و فعاليت هاي جاري دانست.  اين درحالي است 
كه تا پيش از اين دولت براي احياي اين اكوسيس��تم رديف اعتباري 
تعيين كرده بود كه ظاهراً امس��ال ديگر خب��ري از منابع مالي مذكور 
نيست. موضوعي كه طي روزهاي اخير مورد انتقاد نمايندگان مجلس 

قرار گرفته است. 
نماينده مردم تبريز، اس��كو و آذرشهر در مجلس ش��وراي اسلامي با 
انتقاد از عدم تخصيص اعتبار به درياچ��ه اروميه مي گويد: نمايندگان 
آذربايجان شرقي و غربي در مجلس تذكر ش��فاهي و كتبي خود را در 
خصوص درياچه اروميه ارائه كرده اند و اين تذكرات در جلسات مختلف 
نيز مطرح شده و حرف اول و آخر سازمان برنامه ريزي و بودجه كشور 
اين است كه اعتبار نداريم! همين گفته مسئول نشان دهنده اين است 
كه دولت درياچه اروميه را جزو اولويت ها نمي داند.  محمداس��ماعيل 
سعيدي با بيان اينكه وعده احياي درياچه اروميه  را خود رئيس جمهور 
به مردم داده بود، مي افزايد: نه تنها در اين خصوص اقدامي انجام  نشده، 
بلكه احساس نگراني مردم در خصوص خشكي درياچه  اروميه بالا رفته 

و دولت بايد به اين موضوع محيط زيستي توجه جدي داشته باشد. 

چندي پيش خبري 

ميترا شهبازي
   گزارش2

در خصوص فوت 800 
نفر در رودخانه هاي 
خوزستان طي پنج سال گذشته منتشر شد و حالا 
مس�ئولان قصد دارند اي�ن منطق�ه را در رديف 
استان هاي ساحلي قرار دهند. اين در حالي است 
كه نه تنها بحث قطع�ي مكرر آب، ب�رق و هجوم 
ريزگردها و آلودگي هاي هوا و آب حل نشده، بلكه 
خوزستان از حداقل زيرساخت هاي لازم نيز براي 
گردشگري ساحلي برخوردار نيست. در اين راستا 
معاون سياسي-  اجتماعي استانداري خوزستان با 
وعده جذب گردشگران ساحلي به استان از تأمين 
زيرساخت ها تا سال آينده خبر مي دهد. موضوعي 
كه نماينده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي 
آن را خوش�بينانه مي داند و معتقد اس�ت با اين 
شرايط تا 30 سال آينده هم خوزستان در رديف 
استان هاي گردشگري س�احلي قرار نمي گيرد. 

    
فوت 800 خوزستاني در اثر غرق شدگي طي پنج 
سال گذش��ته در مناطقي چون رودخانه كارون 
ادعاي معاون سياس��ي - اجتماعي اس��تانداري 
خوزستان در جذب گردش��گر ساحلي را به طور 
كامل زير سؤال مي برد. استاني كه طي پنج سال 
اين همه كش��ته داشته اس��ت، چطور مي تواند 
گردشگر س��احلي بپذيرد؟ مگر اينكه قرار باشد 
اين آمار وحشتناك باز هم افزايش يابد. البته در 
اين راستا علي حسين حسين زاده مدعي است كه 
طي اين يك سال تمام زيرساخت هاي خوزستان 

در اين خصوص فراهم مي شود.  

  جاي مديريت كارآمد خالي است 
حالا مس��ئله مورد نظر اين اس��ت كه اگ��ر قرار 
بود مس��ئولان خوزس��تان بتوانند به يكباره در 
مدت كوتاهي تمام مش��كلات بخش گردشگري 
آبي اس��تان را برط��رف كنند و زيرس��اخت هاي 
لازمي چون جاده ه��اي اصلاح ش��ده، فرودگاه، 
هتل هاي مناسب و... را تأمين كنند و با شناسايي 
نقاط حادثه خيز س��احلي به گفته محمدصادق 
كريمي كيا، مديركل ام��ور اجتماعي و فرهنگي 
استانداري خوزستان طي پنج سال منجر به فوت 
800 خوزستاني شده اس��ت، تمام زيرساخت ها 
را فراه��م كنند. پس چ��را تاكنون نتوانس��ته اند 

ابتدايي ترين خواسته هاي مردم اين استان همچون 
رفع معضل ريزگردها و آلودگي آب و هوا را برطرف 
كنند. در اين خص��وص نماينده م��ردم اهواز در 
مجلس شوراي اس��لامي در گفت وگو با خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »مسئولان پروژه هاي بزرگ را 
به طور همزمان در دست مي گيرند و مي خواهند 
همگي را طي چهار س��ال به نتيجه برس��انند كه 
سرانجام آن يا با پيشرفت فيزيكي چند درصدي 
و راكد ماندن اس��ت يا طرح ها به جاي دواي  درد 
مردم، معضلي ديگر را رقم مي زند.« علي س��اري 
ادامه مي ده��د: »گرفتن چني��ن تصميم بزرگي 
دليلي جز ناكارآمدي و مديريت غيركارشناسانه 

مسئولان استاني ندارد.«
  عدم آمادگي خوزستان تا 30 سال آينده
با اي��ن ح��ال اس��تان خوزس��تان به رغ��م تمام 
مش��كلاتي كه امروز دارد، از ظرفي��ت بالايي هم 
در راستاي گردشگري س��احلي برخوردار است، 
اما براي بهره مندي از اي��ن محبت الهي ابتدا بايد 
زيرس��اخت هاي لازم ايجاد شود. در اين خصوص 
نماينده مردم اهواز در مجلس مي گويد: »متأسفانه 
در برخي از نقاط همچون هنديجان شاهد باتلاقي 
بودن سواحل هستيم كه نتيجه بي توجهي متوليان 
است. با اين حال باز هم مي توان با استفاده از تجربه 
كشورهايي چون كويت در زمينه تغيير سواحل از 
باتلاقي به ماسه اي، آنها را اصلاح كرد.« ساري ادامه 
مي دهد: »متأسفانه با كاهش منابع آبي استان در 
اثر مديريت ناكارآمد مسئولان، در رودخانه هاي 
كارون، زهره و... ظرفيت گردش��گري آبي استان 
هم به رقم قابل توجهي كاهش يافته است؛ چراكه 
اكنون حتي دريچه هاي تخلي��ه فاضلاب هم كه 
در گذش��ته در عمق س��ه متري زير آب بودند به 
طور كامل در معرض ديد هستند.« همچنين به 
گفته اي��ن نماينده مجلس خ��روج فاضلاب هاي 
صنعتي، معضل ديگري است كه اگر پتروشيمي 
فجر و مس��ئولان محيط زيس��ت ب��راي رفع آن 
دست به كار نشوند بايد ش��اهد فاجعه اي بزرگ 
همچون شيوع انواع بيماري هاي خطرناك در بين 
گردشگران و مردم باش��يم. در حال حاضر با اين 
شرايط، ساري معتقد است كه تا 30 سال آينده هم 
نمي توان اميدي به قرار گرفتن خوزستان در رديف 

استان هاي ساحلي داشت.

   بوشهر: تاكنون افزون بر ۷0 ميليارد دلار در عرصه هاي صنعت نفت و 
گاز استان بوشهر سرمايه گذاري شده كه تا ۱00 ميليارد دلار افزايش مي يابد. 
استاندار بوش��هر با اعلام اين خبر گفت: عملياتي شدن طرح هاي اقتصاد 
مقاومتي بر اساس استراتژي رهبر معظم انقلاب اسلامي از اولويت هاي مهم 
استان بوشهر است كه بر اساس ظرفيت هاي اين استان عملياتي و اجرايي 
مي شود. عبدالكريم گراوند افزود: استان بوشهر در بسياري از حوزه ها داراي 
ظرفيت هاي بالقوه و منحصر به فرد است كه عسلويه پايتخت انرژي كشور با 

سرمايه گذاري بيش از ۷0 ميليارد دلار از جمله آنهاست. 
   كرمانشاه: سرپرست فرمانداري گيلانغرب، از جايگزيني مرز سومار 
به جاي مرزهاي صادراتي كش��ور به عراق طي ۲۹ مهر تا پايان مراس��م 
اربعين حسيني خبر داد. فرهاد همتي گفت: طبق تصميم وزارت كشور اين 
مرز از ۲۹ مهر تا پايان مراسم اربعين كار صادرات كشور به عراق را عهده دار 
خواهد بود. سرپرست فرمانداري گيلانغرب تصريح كرد: مرز سومار طي 
ايام ذكر شده جايگزين مرزهايي چون مهران، شلمچه و خسروي كه پيش 

از اين صادرات به عراق از طريق آنها صورت مي گرفت، خواهد شد. 
   اردبيل: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
اردبيل گفت: با تأمين مصالح لازم حفاظت اضطراري بخش هاي آسيب 
ديده كهنه قلعه واقع در شهرستان مشگين شهر در دستور كار قرار گرفت. 
كريم حاجي زاده افزود: اثر تاريخي كهنه قلعه با عرصه ۲/5 هكتار در ورودي 
قديم مشگين شهر واقع شده اس��ت. وي ادامه داد: اين بنا از بزرگ ترين 
بناهاي خشتي شمال غرب كشور محسوب مي شود كه در سال ۱345 با 
شماره 6۱8 به ثبت ملي رسيده است. مديركل ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري استان يادآور شد: با توجه به كاوش هاي صورت گرفته 
در 8 نقطه از بنا توسط كارشناسان ميراث فرهنگي در سال ۱366، اصل بنا 
مربوط به دوره شاپور دوم ساساني در سال 33۷ ميلادي است. حاجي زاده 
با بيان اينكه در سال ۱۲۱8 قمري از اين بنا به عنوان دارالحكومه ياد شده 
است، اضافه كرد: اين بنا در سال ۱۲66 قمري نيز به سربازخانه نيروهاي 

دولتي تبديل شده است. 
   خراسان رضوي: فرمانده يگان حفاظت سازمان ملي زمين و مسكن 
خراسان رضوي گفت: با حضور به موقع و هوشياري گشت هدفمند يگان 
حفاظت سازمان ملي زمين و مسكن استان خراسان رضوي از 3 هزار متر 
مربع اراضي ملي و دولتي اس��تان رفع تصرف فوري شد. سرهنگ ستاد 
كيومرث ميرابي مقدم با اعلام اين خبر گفت: اكيپ گشت هدفمند اين يگان 
حين گشت زني در اراضي ملي و دولتي در منطقه طرقبه و در اراضي نغندر 
افرادي سودجو را مشاهده مي كنند كه با استفاده از زمان تعطيلات حدود 
3 هزار متر مربع از اراضي ملي و دولتي را تصرف كرده و در حال ساخت و ساز 
بنا در آن هستند كه بلافاصله فعاليت آنان متوقف و ضمن هماهنگي هاي 
لازم، از اقدام متصرفان جلوگيري و از اراضي دولتي رفع تصرف شد. فرمانده 
يگان حفاظت سازمان ملي زمين و مسكن خراسان رضوي به نقش سازنده 
مردم در پيشگيري از تصرف و حفاظت از اراضي ملي و دولتي اشاره كرد 
و گفت: شهروندان مي توانند با شماره تلفن هاي۲- 334۹۲۱8۱ تماس 
بگيرند و هر گونه دخل و تصرف، تعرض، دخالت در اراضي ملي و دولتي را 

به يگان حفاظت اعلام كنند. 
   گلس�تان: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري 
استان گلستان از ثبت ملي دومين بافت تاريخي روستايي استان گلستان 
»روستاي فارسيان قانچي« شهرستان آزادشهر در فهرست آثار ميراث 
غير منقول كشور خبر داد. ابراهيم كريمي با اعلام اين خبر افزود: اين اداره 
كل در اجراي بند )ج( قانون تش��كيل س��ازمان ميراث فرهنگي و قانون 
حفظ آثار ملي مصوب ۱30۹ و با هدف حفظ و حراست از ميراث ارزشمند 
گذشتگان، معرفي نوع معماري خاص و همزيستي مسالمت آميز ميان 
انسان و طبيعت و ترويج مقوله گردشگري فرهنگي در فهرست آثار ميراث 
غير منقول كشور به ثبت رسانيد. وي ادامه داد: فارسيان قانچي با توجه به 
نوع معماري و شكل گيري روستا بر اساس شرايط جغرافيايي و توپوگرافي 
منطقه به صورت پلكاني و همچنين ديگر ويژگي هاي منحصربفرد طبيعي، 
زيس��ت محيطي، مؤلفه هاي اقليمي، تاريخ و قدمت روستا، ويژگي هاي 
خاص فرهنگي و اجتماعي، مي��راث فرهنگي ناملم��وس، ويژگي هاي 
اقتصادي، معيش��تي، ويژگي هاي كالبدي و فضايي، نظام محله بندي و 
شكل گيري روستا، كيفيت ابنيه ها و فرم پلان بناها، شبكه ارتباطي و معابر، 

ارزش هاي معماري حائز شرايط ثبت در فهرست آثار ملي شده است. 

وجود مناب��ع عظيم انواع و اقس��ام س��نگ هاي 
س��اختماني در معادن مختلف س��نگ كشور از 
جمله لرس��تان، آذربايجان غربي و شرقي، استان 
فارس و مركزي موجب شد تا ايران از لحاظ تنوع 
رنگ و كيفيت سنگ هاي توليدي در جايگاه اول 
جهان و از نظر ذخاير سنگ هاي تزئيني در رتبه 
چهارم قرار بگيرد.  اين در حالي است كه صنعت 
سنگ س��اختماني در جهان س��الانه بيش از 80 
ميليارد دلار گردش مال��ي دارد و ايران مي تواند 
با در اختيار گرفتن سهم ۱0درصدي از اين بازار 
همه س��اله حدود 8 ميليارد دلار صادرات داشته 
باش��د، موضوعي كه مي تواند با توجه به بالارفتن 
ميزان مصرف انواع س��نگ هاي تزئيني در جهان 

آينده روشني را براي دست اندر كاران اين صنعت 
پردرآمد داشته باش��د.  رئيس خانه معدن ايران 
در اين خصوص مي گويد: »وج��ود بيش از هزار 
و 300 معدن فعال س��نگ در كشور موجب شده 
تا بتواني��م در زمينه نيازهاي داخل��ي و صادرات 
حرف هاي بس��ياري براي گفتن داشته باشيم.« 
محمدرضا بهرام��ن مي افزايد: »تن��وع و كيفيت 
بالاي س��نگ هاي اس��تخراجي از معادن كشور 
به اندازه اي بالاس��ت كه باعث تعجب بسياري از 
كشورها شده است.« وي با اشاره به درآمد بالاي 
ارزي كه س��نگ هاي س��اختماني مي تواند براي 
كشور به ارمغان بياورد ادامه مي دهد: » در شرايطي 
كه صنعت سنگ ساختماني در جهان سالانه بيش 

از 80 ميليارد دلار گردش مالي دارد، ايران مي تواند 
با در اختيار گرفتن سهم ۱0درصدي از اين بازار 

حدود 8ميليارد دلار درآمد داشته باشد.«
  رتبه اول در كيفيت، رتبه چهارم در ذخاير 
با وجود اينكه كشورهاي مختلفي در زمينه استخراج 
انواع س��نگ هاي س��اختماني فعال هس��تند، اما 
بررسي ها نشان مي دهد كه ايران با دارا بودن بهترين 
كيفيت رتبه اول را در اين زمينه داشته و علاوه بر 
آن در زمينه ميزان ذخاير سنگ رتبه چهارم را به 
خود اختصاص داده است.  عضو هيئت مديره انجمن 
سنگ كشور در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»وجود ذخاير غني انواع سنگ هاي تزئيني مانند 
گرانيت ها، مرمريت ه��ا، تراورتن ها كه از نظر تنوع 

رنگ و جنس بالاترين كيفيت را دارند سبب شده 
اس��ت تا كش��ورمان بتواند در اين زمينه رتبه اول 
را به دس��ت آورد.« وحيد ل��ك مي افزايد: » ذخاير 
پايه س��نگ هاي تزئيني و نماي كشور حدود 5/4 
ميليارد تن است كه از اين رقم حدود 3/3 ميليارد 
تن ذخيره قطعي اس��ت.« وي ادامه مي دهد: »در 
حالي كه ذخاير سنگ هاي تزئيني جهان به حدود 
۱5ميليارد تن مي رسد، با توجه به اين موضوع ايران 

در اين زمينه در جايگاه چهارم قرار دارد.«
  محلات قطب تراورتن ايران 

وجود تنوع در انواع و اقسام سنگ، سبب شده است 
برخي از مناطق كشور به لحاظ كيفيت و كميت 
حرف هاي بس��ياري براي گفتن داش��ته باشند 
كه در اين زمينه مي توان به وج��ود ميزان بالاي 
س��نگ هاي س��اختماني تراورتن در شهرستان 
محلات در اس��تان مركزي اش��اره كرد.  فرماندار 
محلات در اي��ن خصوص به »ج��وان« مي گويد: 
»هم اكنون 60 درص��د از ذخاي��ر تراورتن ايران 
و ۱۲ درص��د از ذخاير دنيا در اي��ن منطقه وجود 
دارد.« علي زيني وند مي افزايد: »اين مهم در كنار 
ناميده شدن شهرستان محلات به عنوان پايتخت 
سنگ ايران سبب شد تا حركت هاي بسياري در 
اين زمينه انجام ش��ود.« وي ادامه مي دهد: »اين 
دو ويژگي ممتاز موجب شد تا دهمين نمايشگاه 
سنگ ايران در شهرس��تان محلات برگزار شود و 
علاوه بر آن دو م��ورد از مدرن ترين كارخانجات 
س��نگ ايران در اين منطقه راه اندازي شود.« به 
گفته وي اين مهم مي تواند در آينده به سود مردم 
منطقه خصوصاً افرادي كه در اين زمينه فعاليت 

دارند، بينجامد. 
  سنگ محلات نياز به حمايت دولت 

با وجود تمام مزايايي كه سنگ هاي كشورمان دارد، 
اما نبود برخي زير س��اخت ها و بي توجهي دولت ها 
به اين مهم موجب شده تا به لحاظ بالابودن هزينه 
س��نگ هاي توليدي نتوانيم در بازار جهاني رقابت 
آنچناني داشته باش��يم، موضوعي كه سبب شده 
تا در بيش��تر مواقع توليد كنند گان براي كاستن از 
هزينه هاي توليد اقدام به خام فروشي محصولات 
خود به كشورهايي همچون تركيه كرده و دوباره با 
هزينه بالاتري اقدام به واردات سنگ فرآوري شده 
كه به نام آن كشورهاست كنند.  رئيس خانه معدن 
ايران با تأييد اين نوع از مشكلاتي كه بر سر راه سنگ 
توليدي كشور قرار گرفته است، مي گويد: » در حال 
حاضر، هزينه بالاي توليد در انواع و اقسام كالاهاي 
ايراني خصوصاً سنگ سبب شده تا نتوانيم با برخي 
از كشورها رقابت كنيم كه اين مهم سبب مي شود 
مجبور به خام فروشي و واردات اينگونه محصولات 
باش��يم.« محمدرضا بهرامن مي افزايد: »موضوع 
مهم ديگري كه صنعت س��نگ كش��ور از آن رنج 
مي برد، بي توجهي به حضور در بازار جهاني است 
كه لازم است دولت با استفاده از ظرفيت هايي كه 
در اين زمينه دارد اق��دام كند.« وي ادامه مي دهد: 
» با توجه به هدف گذاري پنج س��اله براي صادرات 
سنگ از كش��ور اين مهم مي تواند ضمن رونق اين 
صنعت به ميزان دو ميلي��ارد دلار براي صاحبان و 

دست اندركاران آن درآمد به ارمغان بياورد.«
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 سنگ تراورتن برای محلات 
رونق اقتصادي مي آورد

 هم اكنون 60 درصد از ذخاير تراورتن ايران و 12 درصد از ذخاير دنيا در محلات وجود دارد 
كه اين مهم مي تواند به رونق صادرات بينجامد

خوزستان با 800غرق شده در سال می خواهد گردشگر ساحلی جذب كند!
 نماينده مردم اهواز در مجلس در گفت وگو با »جوان«: 

با اين شرايط ورود پساب هاي صنعتي، نبود مديريت منابع آبي و غيره خوزستان تا 30 سال آينده هم به استان هاي ساحلي نمي پيوندد

وجود معادن غني و مختلف انواع س�نگ هاي س�اختماني در كش�ور 
موجب ش�ده تا ايران همواره به عنوان مهم تري�ن توليد كننده در اين 
زمينه مطرح باشد، بررسي ها نشان مي دهد در حال حاضر استان هايي 
همچون اصفهان، لرس�تان، آذربايجان غربي و شرقي، استان فارس و 
مركزي از جمله مناطقي به شمار مي آيند كه مي توانند علاوه بر نيازهاي 
داخلي به صادرات سنگ به كش�ورهايي همچون عراق و سوريه كه با 

پايان يافتن جنگ به شدت نيازمند بازسازي هستند گوشه چشمي هم 
داشته باشند. موضوعي كه سبب شد تا روز گذشته رئيس خانه معدن 
ايران در مراسم افتتاح دهمين نمايش�گاه بين المللي سنگ محلات و 
نيمور اعلام كند: »با توجه به هدف گذاري پنج ساله براي صادرات سنگ 
از كش�ور اين مهم مي تواند ضمن رونق اين صنعت به ميزان 2ميليارد 
دلار براي صاحبان و دس�ت اندركاران آن درآمد به ارمغ�ان بياورد.«

مريم احمدي

محمدرضا سوري 
   گزارش يك

افتتاح درمانگاه فرهنگيان گنبدكاووس    
مدي�ر آموزش وپ�رورش شهرس�تان     گلستان
گنب�دكاووس از افتت�اح درمان�گاه 

فرهنگيان شهرستان با 2 ميليارد ريال اعتبار خبر داد. 
فرج الله رزاقي گفت: درمانگاه فرهنگيان شهرس��تان گنبدكاووس با اعتبار 
مجموع ۲ ميليارد ريال هزينه تجهيزات و ساخت و س��از، در اواخر آبان ماه 
امسال افتتاح مي ش��ود.  وي افزود: اين درمانگاه مجهز به اورژانس و بخش 
پزشك عمومي و متخصص است و در قلب شهر با بهترين امكانات و تجهيزات 
داير خواهد شد.  رزاقي تصريح كرد: در اين درمانگاه علاوه بر پزشكان عمومي، 
شامل پزشكان متخصص در حوزه هاي مختلف به ويژه در حوزه دندانپزشكي 
و يونوليت دندان خواهد بود كه مجوز آنها گرفته شده و به محض تجهيز به 
آسانسور، افتتاح مي ش��ود.  مدير آموزش و پرورش شهرستان گنبدكاووس 
تأكيد كرد: يكي ديگر از فعاليت هاي عمران��ي آموزش وپرورش پيگيري و 
ساخت اردوگاه دانش آموزي در گنبدكاووس است و هدف ما اين است تا از اين 
ارودگاه به صورت كشوري استفاده شود.  رزاقي يادآور شد: بيش از ۷/5 هكتار 
از اراضي حوالي سد گلستان را با همكاري منابع طبيعي براي اين اردوگاه در 
نظر گرفتيم و در نظر داريم با همكاري نماينده مردم گنبدكاووس در مجلس 
شوراي اسلامي، فرماندار و شوراي شهر و آبفا، بخش ديگري از اراضي اين حوزه 

به منظور گسترش اين اردوگاه به آموزش و پرورش واگذار شود. 

 اخذ مجوز خريد تضميني محصول خرما 
در سيستان و بلوچستان   

مديركل توس�عه تعاون روس�تايي    سيستان و بلوچستان 
سيستان و بلوچستان از اخذ مجوز 

خريد تضميني محصول خرما در استان خبر داد. 
عبدالحميد رسولي گفت: رسالت ما خريدهاي تضميني است و تاكنون 
شش مركز خريد در سطح شهرستان هايي كه توليد گندم دارند، تجهيز 
شده اس��ت.  وي افزود: از فعاليت هاي اداره توس��عه تعاون روستايي در 
حوزه هاي خدمات فني و زيرساخت، احداث و استانداردسازي فروشندگي 
مواد  سوختي و نفتي اس��ت كه تاكنون ۲۱تعاوني استانداردسازي شده 
است.  رس��ولي تجهيز و نوسازي و راه اندازي فروش��گاه هاي زنجيره اي 
ارائه كالا و خدمات روستايي را از ديگر برنامه هاي اين اداره عنوان كرد و 
گفت: ايجاد سردخانه براي نگهداري محصولات كشاورزي نيز از ديگر 
اقدامات انجام شده و دغدغه كشاورزان استان بوده كه امروزه برطرف شده 
است.  مديركل توسعه تعاون روستايي سيستان و بلوچستان ادامه داد: 
در راستاي اقتصاد مقاومتي نيز طرح هاي لازم تدوين شده است كه در 
صورت تصويب اجرايي خواهد شد. اين استان در چهار فصل محصولات 

خاص خود را دارد و استان پرظرفيتي است. 

 افزايش سقف تسهيلات بانكي 
براي رونق توليد استان البرز

معاون توس�عه مديريت و منابع انساني     البرز
استاندار البرز از افزايش سقف تسهيلات 

بانكي به واحدهاي توليدي استان خبر داد. 
عبادالله كامكار با بيان اينكه اعطاي تسهيلات  گام مؤثري در  راستاي حل 
مشكل صنايع است، گفت: هزار و ۷0 ميليارد تومان سهميه تسهيلات 
استان است.  وي نقش و جايگاه بانك ها در توسعه استان را بسيار با اهميت 
شمرده و با بيان اينكه پرداخت تسهيلات در اقتصاد مقاومتي و پرداخت 
مستقيم به واحدهاي توليدي از محل اعتبارات تخصيصي، مي تواند ضمن 
حفظ و ايجاد اشتغال موجود رونق توليد را به دنبال داشته باشد ، ادامه داد: 
تاكنون ۱43 طرح توليدي جهت دريافت تس��هيلات به بانك هاي البرز 
معرفي شدند كه ۲8 طرح توسط بانك مصوب شده است.  معاون توسعه 
مديريت و منابع انساني استاندار با بيان اينكه استان البرز قطب صنعت 
كشور است، افزود: س��رمايه گذاران در اس��تان به دليل نزديكي البرز به 
تهران با مديران مركزي در ارتباط هستند، ازاين رو ثبت و تعدد پرداخت ها 
در تسهيلات يارانه ها حائز اهميت است.  معاون توسعه مديريت و منابع 
انساني استاندار تصريح كرد: مشكل ثبت نام واحدها و طرح هاي توليدي 
در سامانه براي دريافت تسهيلات بانكي كه از چهارشنبه گذشته با مشكل 
روبه رو شده ، برطرف شده است و مديران عامل بانك ها موظف هستند همه 
طرح ها و پرداختي ها  را از طريق سامانه بهين ياب پيگيري كنند.  كامكار با 
گلايه مندي از كندي روند پرداخت هاي تسهيلات توسط بانك هاي عامل 
استان تصريح كرد: بانك هاي عامل استان و سازمان صنعت، معدن و تجارت 
و واحدهايي كه هم نياز دارند جهت ثبت در سامانه بهين ياب اقدام كرده تا 

بتوانند طرح هاي بيشتري را اعلام كنند.

الحاق چالدران به منطقه آزاد ماكو 
الحاق چال�دران ب�ه منطق�ه آزاد ماكو     آذربايجان غربي
در انتظ�ار تصوي�ب دول�ت اس�ت. 
نماينده مردم اروميه در مجلس با اعلام اين خب��ر گفت: موضوع الحاق 
چالدران به منطقه آزاد ماكو هم در استان و هم در دبيرخانه مناطق آزاد به 
تصويب رسيده و اميد است كه دولت نيز آن را به تصويب برساند.  سيدهادي 
بهادري افزود: با توجه به اينكه حوزه انتخابيه در شمال استان شامل، ماكو، 
چالدران، شوط و پلدشت بوده و با توجه به اينكه شهرستان چالدران در 
منطقه آزاد ماكو وجود ندارد، اين مسئله سبب ايجاد مشكلاتي مي شود.  
وي تصريح كرد: در واقع نماينده ماكو، ش��وط، پلدش��ت و چالدران در 
مجلس شوراي اسلامي دچار دوگانگي شده، چون قوانين حاكم بر اين سه 
شهرستان منطقه آزاد، با قوانين حاكم بر چالدران متفاوت است.  نماينده 
مردم اروميه در مجلس افزود: در اين رابطه مي توان انسجامي انجام داد تا 
چالدران نيز به منطقه آزاد ماكو الحاق و اين موضوع يكپارچه شود، از سوي 
ديگر با توجه به اينكه شهرستان چالدران به لحاظ توسعه اي بسيار عقب 
مانده است، الحاق آن به منطقه آزاد سبب مي شود كه برخي مشكلات 
حل ش��ده و رونقي در اين شهرستان ايجاد ش��ود.  وي با اشاره به اينكه 
شهرستان چالدران حالت مرزي دارد، گفت: وجود مرز در مناطق آزاد، 
اولويت براي منطقه آزاد شدن بوده و شايد اگر قرار بود اولويت بندي بين 
چالدران و شوط مي شد، شايد چالدران در اولويت قرار مي گرفت، بنابراين 
هم اكنون شهرستان چالدران به لحاظ مرزي موقعيت مناسب و مطلوبي 
داشته و مي توان در آنجا واحدهاي توليدي، صنعتي و تجاري ايجاد كرد 
تا مردم اين شهرستان نيز از توسعه بهره مند شوند.  بهادري با ابراز اينكه از 
الحاق چالدران به منطقه آزاد ماكو در مجلس حمايت مي كند، اظهار كرد: 
خوشبختانه هم اكنون بيشتر مراحل مربوط به اين موضوع هم در استان 
و هم در دبيرخانه مناطق آزاد به تصويب رسيده و اميد است كه دولت نيز 

آن را به تصويب برساند. 

رئي�س س�ازمان جهادكش�اورزي اس�تان 
سمنان از بهس�ازي 30 قنات استان به منظور 
به�ره وري بهتر در بخش كش�اورزي خبر داد.
سيدحسن ميرعماد گفت: بهسازي اين قنات ها 
با همكاري بس��يج س��ازندگي انجام مي شود كه 
مناب��ع مالي آن از س��وي كش��اورزان بهره بردار، 
جهادكش��اورزي و بس��يج س��ازندگي به صورت 

مش��ترك تأمين مي شود.  وي با اش��اره به سابقه 
بهره برداري تاريخي از قن��ات در مناطق كويري 
كش��ور، ادامه داد: هنوز بس��ياري از كارشناسان 
بهره برداري از قنات در مناطق كويري را بهترين 
راهكار براي بيشترين بهره وري مي دانند و سابقه 
اس��تفاده از آن در ش��رايط كم آب��ي مختلف نيز 
مشخص است.  ميرعماد با اشاره به وجود حدود 

560 قنات در استان سمنان، از شناسنامه دار شدن 
تمام قنات هاي استان در سال گذشته خبر داد و 
افزود: تهيه و تدوين بانك اطلاعاتي و نوع و ميزان 
بهره برداري، بخشي از شناسنامه قنات هاي استان 
است و اين اقدام با اس��تفاده از توان كارشناسان 
جهادكش��اورزي در اس��تان انجام ش��د.  رئيس 
س��ازمان جهادكشاورزي استان س��منان با بيان 

اينكه اس��تان كمترين ميزان چاه هاي غيرمجاز 
كشور به تعداد كمتر از 80 حلقه چاه داشت، اضافه 
كرد: با نظارت شركت آب منطقه اي سمنان همين 
تعداد اندك چاه تعيين تكليف شده است و فرآيند 
تعيين تكليف چاه هاي غيرمجاز تنها بستن چاه ها 
نيس��ت، به اين ترتيب، در استان سمنان معضل 

چاه هاي غيرمجاز وجود ندارد.

بهسازي 30 قنات استان سمنان
   سمنان
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